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V esele v d l l o s o č n e  p ra zn ik e  ž e lita  v sem  cenjenem  n a m en sk em  §n č lta te lje m
uprava isa uredništvo »Obrtnega vestnika".

Zakaj varate obrtništvo?
Iz našega poročila o deputaciji Zve- 

2e obrtnih društev pri g. m inistru za 
*rgovino in industrijo v Beogradu lah
ko posnamete, kako daleč je  danes de
jansko vprašanje ustanovitve ločene 
Zbornice v Ljubljani. Izjavam gospoda 
m inistra se mora dati polno vere. Ču
dno pa je  postopanje borcev okoli loče
ne Zbornice, ko si drznejo v teh najbolj 
resnih in težkih gospodarskih časih iz
gubljati čas v borbi za spremembo si
stema naše Zbornice, ko se je vendar 
slovensko obrtništvo že 1. 1932. zako
nitim potom, neprisiljeno in z veliko 
večino izjavilo za sistem skupne Zbor
nice. Vsi nadaljnji poizkusi niso nikdar 
dokazali upravičenost svojih zahtev in 
tudi poslednji akciji, ko so se brez kon
trole, nelegalnim potom in s političnim 
pritiskom izsiljevali podpisi za ločeno 
Zbornico, odrekamo veljavnost.

Po vsem postopanju in širokoustenju 
skupine okoli ločene Zbornice smo do 
malega tudi mi skoraj verjeli, da bo 
preureditev odnosno preosnova naše 
Zbornice končno dozorela in dospela do 
končne odločitve. Odkrito priznamo, da 
nam samim ta večna gonja, nestvarno 
Prerekanje in demagoška zavijanja tu 
di že presedajo, ko vidimo, da se pušča 
pereča gospodarska vprašanja v nem ar 
in se raje troši dragoceni čas v prem la- 
teni borbi za ločeno Zbornico. Nihče 
nam zaradi tega ne more zameriti, ako 
smo od te borbe odstopili ter prepustili 
iniciatorjem, da dokončno brez vsakih 
ovir izvedejo ločeno Zbornico. Nismo se 
branili žrtvovati na ljubo splošnega po- 
m irjenja naše ideološko gledanje in sta
lišče, to pa v prepričanju, da bo sloven
sko obrtništvo km alu po ustanovitvi lo
čene Zbornice občutilo samo na svojih 
ram ah dobrote in slabosti nove usta
nove. Več nam  je  bilo ležeče na tem, da 
se za pereča vprašanja, ki tako občutno 
zadevajo obrtniški stan, dejansko kaj 
stori in preide k ustvarjajočemu pozi
tivnemu delu.

Resno nas pa mora zanimati izjava g. 
m inistra, ko je rekel, da o zahtevi po 
ločeni Zbornici nima v svojem resoru 
iz Slovenije nobenega spisa. Kako mo
rejo potemtakem ljudje, ki so se v po
slednji dobi širokoustili z zahtevo po 
ločeni Zbornici, še nadalje varati naše 
obrtništvo, češ da je ta zahteva tik 
pred uresničenjem? Zakaj nimajo toliko 
vesti, da bi našemu obrtništvu natočili 
čisto vino? Zakaj nočejo pristopiti k de
lu, za katerega so bili izbrani? Zakaj 
obrtni odsek že ni imel leto dni seje? 
Zakaj mora naš obrtnik plačevati svoje 
prispevke v Zbornico, če obrtni odsek 
nič ne dela? Kako to, da je vse odvisno 
od volje predsednika tega odseka Ogri
na? Kdo mu je dal to pooblastilo?

Časi so preresni, zato slovensko obrt
ništvo ne sme dopustiti, da se bo z njim 
tako mačehovsko postopalo. Obrtništvo 
je  ena povezana celota, važen činitelj v 
narodnem gospodarstvu, močna sila dr
žavne skupnosti, zato se ga ne sme raz
dvajati in deliti, najm anj pa, da se ga 
izrablja za umazano strankarsko oro
dje. Naše organizacije morajo biti pro
ste vsakega strankarskega vpliva, na
še vrste morajo biti enotne in v njih se 
ne sme čutiti nobena politična pripad
nost. Zunaj naših vrst pa je svobodno 
vsakomur njegovo politično izživljanje, 
v stanovskih vrstah pa moramo biti vsi 
samo obrtniki.

Konferenca obrtniških
zbornic v Ljubljani

O b rtn iš tv u  Je tre b a  o la jš a t!
davčna b rem ena

Po konferenci trgovskih in  industrij
skih zbornic iz vse države, ki se je 
vršila nedavno v L jubljani glede no
vih davčnih reform, so se dne 5. marca 
1.1. sestali v veliki dvorani zbornice za 
TOI še odposlanci jugoslovenskih obrt
niških zbornic in obrtniških odsekov 
skupnih zbornic. Glavni predm et raz
prave so bili prav tako davki.

Posveta so se udeležile zbornice, od
nosno odseki iz Beograda, Zagreba, Ni
ša, Novega Sada, Osijeka, Sarajeva, 
Skopi j a in Ljubljane. Pismeno sta opra
vičili neprisotnost zbornici iz Podgo
rice in Banjaluke, medtem ko sta du
brovniška in splitska zbornica poobla
stili zagrebške odposlance, da so ju  za
stopali. Konferenco je otvoril predsed
nik obrtniškega odseka ljubljanske 
Zbornice za TOI.

V nagovoru je izjavil, da so prispeli 
obrtniki iz vseh gospodarskih centrov 
v državi zaradi posveta o težkočah, ki 
jih preživlja obrtništvo, najsirom ašnej- 
ša panoga gospodarstva. Ko je bil izdan 
zakon o kmečki zaščiti, se ni mislilo na 
zaščito obrtnika. To se danes bridko 
občuti. Predsednik je nato omenil, da 
se bodo na tem posvetu obravnavala 
predvsem davčna vprašanja. V isti dvo
rani, v kateri so pred kratkim  konfe- 
rirali industrijci in trgovci iz vse dr
žave, se bodo zdaj posvetovali gospo
darsko šibkejši obrtniki. Obrtniki so 
bili zmerom močni davkoplačevalci. 
Obrtniki ljubijo svojo državo in voljno 
doprinašajo m aterialne in osebne žrtve. 
Kot dobri državljani pa tudi želijo, da 
se te m aterialne žrtve razdelijo ta 
ko, da jih bo mogoče prenašati. Za
ščita obrtništva je vse premajhna.

Nato se je prečitala brzojavka po
močnika m inistra za finance dr. Antona 
Filipančiča, ki zaradi važnih poslov v 
m inistrstvu ni mogel priti na konferen
co. Podpredsednik Obrtniške zbornice 
iz Beograda g. Ranko Zivkovič je nato 
izjavil, da je državi treba pomagati, 
ali ne na tak način, da bi prišli obrtniki 
na beraško palico. Kakor vsi dobri ro
doljubi tudi on razume velike težave, 
s katerim i se borijo državne finance, a 
vendar je  prepričan, da se da napraviti 
pravilna razpodelitev davščin, od česar 
pričakuje obrtnik izboljšanje svojega 
položaja. Zastopnik sarajevske Obrtni
ške zbornice g. Dušan Marič je ostro 
kritiziral dejstvo, da se naše zbornice 
ne drže pravilnika, sprejetega pred ne
koliko leti na državni konferenci v Za
grebu. Po tem pravilniku bi morale 
zbornice svoje referate poslati nekoliko 
dni pred konferenco vsem zbornicam 
na proučavanje. To se je tokrat spet 
opustilo, in zato je g. Marič v imenu 
svoje zbornice izjavil, da se v bodoče 
sarajevska Obrtniška zbornica ne bo

udeležila nobene konference, ako ne 
prejme prej referatov drugih zbornic. 
Zborovalce so nato pozdravili: v ime
nu Obrtniške zbornice iz Niša g. Voja 
Dinič, za Novi Sad g. Gustav Fister, za 
Skoplje g. Anton Ručigaj in za ljub
ljanski obrtni odsek g. dr. Josip P ret
nar.

O pridotm lni v  zvezi 
z davčno refiormo

Prva točka dnevnega reda je bilo po
ročilo ljubljanske Zbornice za TOI v 
L jubljani o pridobnini v zvezi z davčno 
reformo. Referat je prečital zbornični 
tajnik g. dr. Pretnar, ki je  med drugim 
podal statistiko obdavčenja obrtništva 
v dravski banovini leta 1939. Število 
vseh obdavčenih obrtnikov je znašalo 
18.787. S pavšalnim zneskom pridobni- 
ne je bilo obdavčeno 12.235 obrtnikov; 
tol e j sta dve tretjin i vsega obrtništva 
plačali pridobnino pavšalno, tako da 
je za oceno po davčnem odboru prišlo 
v poštev komaj 6554 obrtnikov. Poro
čilo obravnava dalje poenostavljenje 
davčnih prijav za obrtnike, ki nimajo 
pravice na pavšal, rabo strojev pri ma
lih obrtnikih in prilagoditev pavšala 
faktičnemu delu. Zlasti pa naglaša re
ferat stalno zahtevo naših obrtnikov, 
da se oproste vsakega davka obrtniki 
stari nad 60 let, če delajo sami brez 
pomočnika. Zdajšnji predpis, da se 
obrtniki oproste pridobnine samo, ako 
nimajo nikakih drugih dohodkov in ako 
ne zaslužijo niti toliko, kolikor znaša 
v dotičnem kraju  povprečna delavska 
mezda, je  vsekakor preozkogruden,ker 
je davčna oprostitev odvisna še od po
goja, da obrtnik nima nikakega pre
moženja in da bi padel na breme ob
čine, če ne bi delal Davčno oprostitev 
obrtnikov, starih preko 60 let, je treba 
prej izvršiti.

Referat protestira tudi proti katego
rizaciji obrtnikov, ki se je  izvršila brez 
uvaževanja predlogov, ki so jih s ta lile  
zbornice. Naši obrtniki menijo, da se 
je ministrstvo dalo voditi pri tem iz
ključno le od fiskalnih interesov. Re
ferat se dotika tudi vprašanja člena 
43 zakona o neposrednih davkih, ki se 
nanaša na istočasno vršenje raznih ob
ratov, dalje obravnava posledice, ako 
se ne vlože prijave, dolžnosti zbornic, 
da dajejo podatke, preureditev davčnih 
odborov in posebno davščino za sklad 
narodne obrambe.

Na koncu poročila je referent stavil 
predloge v smislu že v poročilu navede
nih obrtniških zahtev.

O referatu se je razvila zelo živahna 
in dolga diskusija, katere so se udele
ževali vsi prisotni odposlanci. Med de
bato so bili nekateri predlogi spreme
njeni.

Važnejši članki 
v današnji š tevilk i  

Konferenca obrtniških  
zbornic v Ljubljani

ZAKAJ VARATE OBRTNIŠTVO? 
EKSISTENČNI BOJ KROJAČEV 

IN ŠIVILJ V MARIBORU 
ZADOŠČENJE PRED SODIŠČEM 

RAZNE CVETKE IZ POSLOVANJA 
PREDSEDNIKA OBRTNEGA OD

SEKA Z TOI V LJUBLJANI 
ZA PRAVIČNO REŠITEV REORGANI

ZACIJE OBRTNIŠKIH ZDRUŽENJ 
X in . REDNA LETNA SKUPŠČINA 
DELNIČARJEV ZANATSKE BANKE 

V BEOGRADU

Kdor še ni poravnal naročnine za »OBRTNI 
VESTNIK«, naj nakaže denar takoj, da nam 

prihrani stroške za opomine!
P oložnice sm o p rilo ž ili k  naši tretji štev ilk i.

POTRDILA K PROŠNJAM ZA ODPIS 
DAVČNIH ZAOSTANKOV SE LAHKO 

IZROČAJO POZNEJE
Oddelku za davke v finančnem mini
strstvu je bilo sporočeno, da posam ez
ni davčni obvezanci ne bodo mogli do 
poteka roka predlaganja prošenj za 
odpis zaostankov do 22. t. m. hkrati s 
prošnjam i priložiti tudi vse potrebne 
dokaze, ker posamezne občine, obla- 
stva in ustanove ne m orejo v določe
nem času izdati potrebnih potrdil. Z a 
radi tega bi ne bilo mogoče prošnjam  
priložiti pravočasno dokazila in se za
to boje, da ne bi bile prošnje, ki n i
m ajo dokum entov, odklonjene. Ker je 
davčni oddelek spoznal, da so ti raz
logi upravičeni, je naročil davčnim 
upravam, naj sprejem ajo prošnje za 
odpis zaostankov po uredbi št. 1667- 
39 v roku, ki je označen po tej odred
bi do 22. t. m., tudi brez potrebnih 
potrdil in ostalih dokazil s tem, da mo
rajo prosilci naknadno predložiti. T a 
ke prošnje se bodo vzele v pretres po 
poteku tega roka odnosno prej, če bo
do vposlana potrebna dokazila. Po tem 
takem se mora delo za reševanje pred
loženih prošenj za odpis zaostankov 
iz leta 1937 končati pri davčnih upra
vah najkasneje do 15. junija in najkas
neje do 20. junija letos m orajo biti te 
prošnje predložene pristojni direkci
ji v nadaljnji postopek.

Nova publikacija
O DAVČNI REFORMI 1939-1940

Zbornica za TOI v Ljubljani je iz
dala vzorno urejeno poročilo o delu 
konference gospodarskih zbornic, to je 
industrijskih in trgovskih, ki je bila 17. 
in 18. januarja 1940. v Ljubljani v za
devi davčne reforme. V omenjeni knji
žici je podrobno razvidno vse delo ter 
stenografski zapisnik vseh razprav, ki 
so bile v okviru tega vprašanja. Z iz
dajo te publikacije je naša Zbornica 
ponovno dokazala, koliko važnost po
laga na reformo davčnih vprašanj. Zal, 
da se razprava nanaša zgolj na trgov
ske in industrijske zadeve. Tudi obrt
ni odsek Zbornice TOI v Ljubljani bi 
lahko s slično publikacijo predočil me
rodajnim činiteljem, kakor tudi širši 
javnosti, zahteve obrtnih zbornic in 
obrtnih odsekov skupnih zbornic, ki so 
se obravnavale na državni konferenci 
teh zbornic v Ljubljani dne 5. in 6. 
marca. Smatramo, da obrtništvo prav 
tako potrebuje svojo zaščito, in se ne 
more trditi, da se mu ista odreka zara
di sistema naše Zbornice, ker nihče ne 
preprečuje tak način obrambe obrtni
ških interesov. Pač pa pada vsa odgo
vornost in krivda na vodstvo obrtne
ga odseka ljubljanske Zbornice, ki se 
za take stvari ne zanima in si zanje ne 
vzame dovolj časa.
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Skupni davek na poslovn i 
prom et

Referat o skupnem davku na poslov
ni prom et je podal v imenu zagrebške 
zbornice g. dr. Josip Stankovič. Skupni 
davek na poslovni prom et je v sedanji 
svoji obliki in po svoji naravi za obrt
nike nesporno eden izmed najnepra- 
vičnejših davkov. Po svoji naravi ni 
drugo kakor posebna vrsta trošarine. 
R eferent je zahteval preureditev tega 
davka na znosno mero in sicer na ta  
način, da bi se davek na poslovni pro
m et in luksuzni davek nekako združila 
v nov kombinirani davek. Na ta način 
bi se poenostavila davčna zakonodaja, 
poenostavilo poslovanje in preprečilo 
dvojno obdavčenje enega in istega dav
čnega objekta.

Posamezni govorniki so v debati na
vajali kričeče prim ere, ki kažejo, da ! 
predstavlja ta davek v mnogih prim e
rih  tako obremenitev, da naravnost 
■upropašča obrtništvo in mu ovira vsak 
napredek. Po obširni razpravi je bil so
glasno sprejet predlog, ki gre za tem, 
da se posamezne postavke davka na 
skupni prom et omilijo in da se izvedejo 
potrebne reforme v smislu današnje 
razprave.

Za preureditev delavskega  
zavarovanja v pravcu de

centralizacije
Sledil je refera t novosadske zbornice 

o reviziji ustanov socialnega zavarova
nja. R eferat poudarja, da naša doseda- ■ 
n ja socialna politika pri izvajanju de- j 
lavske zaščite ni upoštevala gospodar
skega stanja obrtnikov. Vse obrtniške 
zbornice so soglasne v tem, da niso pri- j 
spevki za socialno zavarovanje v skla
du z ugodnostmi, ki jih nudijo socialne 
ustanove. Poleg tega je uprava delav- j 
skih socialnih ustanov preveč kompli- j 
cirana, prebirokratska in predraga. Vse 
obrtniške zborice so se zato izjavile za 
likvidacijo SUZORja ter da se ustanove 
novi nositelji delavskega zavarovanja. 
Decentralizacija delavskega zavarova
nja ni samo potrebna, temveč narav
nost nujna!

Obrtniška zbornica v Zagrebu je spo
ročila, da je za popolno avtonomijo 
okrožnih uradov te r za avtonomno so
cialno zakonodajo za banovino H rvat- 
sko. Podobno stališče je zavzela tudi 
beograjska obrtniška zbornica te r tudi 
druge obrtniške zbornice. L jubljanska 
delavska zbornica zahteva, da se po li
kvidaciji SUZORja ustanove trije  no
silci delavskega zavarovanja, eden v 
Beogradu za srbske kraje, drugi v Za
grebu za hrvatske in tre tji v Ljubljani 
za slovenske. V debati, ki je tra ja la  o 
tem vprašanju vse popoldne, so vse 
zbornice sprejele to stališče. Zbornice 
predlagajo glede rešitve vseh ostalih 
konkretnih vprašanj, naj se vrši poseb
na konferenca vseh prizadetih činite- 
Ijev, gospodarskih in delojemalskih 
vrst. Na tej konferenci naj bi se do
končno uredila vsa zdajšnja sporna so- 
cialnozavarovalna vprašanja. Predlog 
je bil sprejet brez debate.

Poročilo o skupnem nastopu obrtni
štva nasproti tujini je podal zastopnik 
osiješke zbornice. Opozoril je na dose
danje zveze, ki so jih  imele posamezne 
obrtniške organizacije in zbornice s tu
jino. Šlo je pa v večini prim erov za 
individualne stike brez širše obvezno
sti. Tudi v m ednarodnih obrtniških or
ganizacijah viada neenotnost. Tako ob
stoja posebna mednarodna zveza obrt
niških organizacij v Parizu, ki se ide
ološko loči od one mednarodne organi
zacije v Rimu. Na Balkanu obstoji še 
balkanska obrtniška zveza. Podobna ne
enotnost glede nastopov nasproti ino
zemstvu vlada tudi med nami, zato je 
referent mnenja, da je počakati naj
prej, da se naše notranje razmere iz
kristalizirajo. Šele nato da bo mogoče 
v tem vprašanju zavzeti konkretno sta
lišče. Predlog je bil soglasno sprejet.

Nato se je več govornikov priglasilo 
s konkretnimi predlogi glede socialne
ga zavarovanja in so vsi zahtevali no- 
velizacijo § 219. obrtnega zakona.

O brtništvo zahteva, da se 
črta paragraf 219 zakona 

o obrtih
Topogledno je Zveza obrtnih društev 

za dravsko banovino naslovila na zbor
nico spomenico s prošnjo, da bi se o

njej razpravljalo že na tej konferenci. 
Gre nam reč za sledeče:

Po zakonu o zavarovanju delavcev, 
členu 45 točki 3 je določena v bolniš
kem zavarovanju tridnevna karenčna 
doba, ali z drugimi besedami povedano, 
bolnik, ki je boloval tri dni, ne prejem a 
od OUZD nobenih prejemkov, čim pa 
je boloval dobo preko treh  dni je  up ra
vičen do izplačila hranarine za vse dni 
bolezni. V življenju se je  to izrabljalo 
do skrajnosti, tako, da je n. pr. delo
jemalec po štirinajstih  dneh zaposlitve 
pri enem delodajalcu zbolel za sedem 
dni in dobil bolniški teden plačan od 
OUZD in od mojstra; torej za svoje 
ne-delo je prejem al kar dvojne prejem - | 
ke in  je bil na boljšem, kot njegov to
variš, ki je ves čas delal in ni izrabljal 
tega zakonskega določila.

Sedaj nam erava OUZD izposlovati, da 
s t  p ravkar omenjena karenčna doba 
razširi od treh na sedem dni z moti
vacijo, da je itak po obrtnem  zakonu 
službodajalec obvezan plačati bolniku 
za sedem dni bolovanja. Kot nadome
stilo za to, pa bi OUZD razširil bolo- j 
vanje od sedanjih 26 na 52 tednov. Na j 
ta način bi OUZD prihranil milijon
ske zneske na račun delodajalcev. Kon
kretno povedano: OUZD bi ob sedem 
dnevni karenčni dobi sam  pošiljal take 
bolnike k mojstrom za izplačilo bol
niškega tedna, k ar pa kalkulacija m a
lega obrtnika nikakor ne dopušča. Po 
drugi strani pa je  resnica tudi ta, da je 
število takih navideznih in k ra tk o tra j
nih bolnikov ogromno v prim eri z oni
mi, ki bi prišli v poštev za 52 teden
sko bolovanje.

Da se zaščiti našega malega pridobit
nega človeka, predlaga podpisana Zve
za obrtnih društev za dravsko banovi
no v Ljubljani, da se podvzamejo vse 
po zakonu dovoljene mere in prepreči 
uzakonitev sedemdnevne karenčne do
be. M erodajni činitelji naj poskrbe, da 
se čimpreje izvede novelizacija obrtne
ga zakona, zlasti pa da se črta § 219 
točka 1, ki določa, da mora delodajalec 
plačati sedem dni bolovanja delojemal
cu, ker ta obremenitev preobčutno fi
nančno izčrpava in ogi-oža našega m a
lega pridobitvenega gospodarstvenika 
in ga zamore pri izrabljanju tega do
ločila tudi upropastiti odnosno gospo
darsko ubiti.

Vprašanje ustanovitve  
Zveze obrtn išk ih  zbornic 

se bo še proučilo
Predm et nadaljne razprave je bilo 

vprašanje ustanovitve Zveze obrt. zbor.
0  tem je podal obširen referat tajnik 
sarajevske zbornice g. Jelavič, ki je 
poudaril, da se že dolgo čuti potreba 
po taki skupni organizaciji. Vsi drugi 
gospodarski stanovi že imajo take or
ganizacije, ki zastopajo skupne interese 
in vrše na odločujočih mestih potreb
ne intervencije v zaščito njih koristi. 
Zato bi tudi obrtniki morali ustanoviti 
tako osrednjo organizacijo. O tem  pred
logu se je razvila zelo obširna debata, 
ki jo je izzvalo predvsem stališče Hr-

i vatov.
V imenu hrvatskih obrtniških zbor- 

! nic je podal izjavo predsednik zagreb- 
| ške obrtne zbornice g. Miloševič. Spo

ročil je, da hrvatske zbornice pod no
benim pogojem ne bodo pristopile k 
taki zvezi. V ostalem je zastopal mne
nje, da zdaj, ko se država preureja in 
ko se razvija v pravcu federalizma, ni 
čas za ustanavljanje takih centralistič
nih ustanov. Njegovo stališče je podprl 
tudi delegat osiješke zbornice dr. 
Aničič in naglasil, da žele Hrvati sicer 
vedno sodelovati z obrtniki iz ostalih 
pokrajin, da pa so njihovi interesi in 
cilji po ustanovitvi banovine Hrvatske 

, docela drugačni.
Proti tem u stališču so nastopili gg.

, Zivkovič (Beograd), Marič (Sarajevo), 
j Ručigaj (Skoplje), Molovič (Niš) in 
! drugi. Predstavniki slovenskega obrtni- 
j  štva so bili deljenega mnenja, ker 
j  obrtniški odsek ljubljanske zbornice, ki
1 že skoro leto dni ni imel nobene seje, o 
j  tem sploh ni razpravljal. G. Ogrin je 
| izjavil, da so slovenski obrtniki v tem 
I pogledu nevtralni. Proti temu je nasto

pil g. Rebek, ki se je v imenu svoje
! skupine izjavil za takojšnjo ustanovi- 
j  tev zveze. Njegova izvajanja je podprl 

tudi g. Iglič. Naposled sta se oba tabora

zedinila na to, da to vprašanje še ni 
dozorelo in da naj se v posameznih 
zbornicah še nadalje preučuje.

R esolucije
Nato je sledila razprava o samostoj

nih predlogih, naposled pa je  bila so
glasno sprejeta zaključna resolucija, 
katere vsebina je tale:

Davčna reforma s svojimi določili, ki 
se nanašajo na  razširjenje pavšalnega 
obdavčevalnega sistema za male ob rt
nike in na kraje, ki imajo nad 20.000 
prebivalcev, je vsekakor pozitivna p ri
dobitev za obrtniški stan, ker je  s tem 
v neki m eri izvedena ne samo razbre
menitev velikega števila obrtnikov, tem 
več tudi znatno poenostavljena davč
na administracija.

Toda z občutnim povečanjem skup
nega davka na poslovni prom et in lu
ksuznega davka in s povečanjem taks 
je zelo pogodeno gospodarstvo sploh, 
zlasti pa obrtniški stan kot najsirom a- 
šnejši del gospodarstva.

Glede na že tako težavni položaj 
obrtništva spričo današnjih izrednih 
razm er sm atra konferenca, da bi bila 
potrebna večja in radikalnejša davčna 
razbremenitev obrtništva. Potrebno bi 
bilo izvršiti tem eljito revizijo celotne
ga davčnega zakonodajstva v sm eri po
enostavljenja zdajšnega kom plicirane
ga davčnega sistema in njegove p rila
goditve stvarnim  razm eram  v našem 
narodnem gospodarstvu.

V današnjih razm erah bi bilo nepri
merno izvesti takšno splošno reformo 
v celoti, vendar pa naj se izvede vsaj 
delno, in sicer na ta  način, da se p re
visoka pridobnina za obrtnike zniža, 
kakor so obrtniške zbornice to že po
novno predlagale. Prav tako naj se pri 
pridobnini, ki jo plačujejo obrtniki kot 
najšibkejši gospodarstveniki, sprejme 
načelo eksistenčnega minima, ki velja 
tudi pri uslužbenskem davku. Kosmati 
dohodek v znesku najm anj 6000 din 
naj se oprosti plačila pridobnine.

Glede na težavni položaj obrtništva 
prosi konferenca m inistra za finance, 
naj izda davčnim oblastvom naredbo, 
da pri izterjavanju davkov po možnosti 
postopajo čim liberalneje in  obzirneje.

Glede pridobnine obrtnikov izven 
pavšala in glede pridobnine pavšalira- 
nih obrtnikov so v resoluciji navedene 
podrobne zahteve. Dohodek do 6000 din 
naj se na  račun eksistenčnega minima 
sploh oprosti pridobnine. Med drugim 
se zahteva tudi kategorizacija obrtni
kov v skladu s predlogom konference 
obrtniških zbornic z dne 1. m arca lan
skega leta v Beogradu. Pod sistem pav- 
šaliranega obdavčenja naj se uvrstijo 
tudi peki in m esarji kakor tudi vsi obrt
niški obrati, k i doslej še niso bili raz
vrščeni v kategorije. Za mizarje, kro
jače in krojačice v  krajih  preko 10.000 
prebivalcev naj se predpiše pavšal v 
znesku 120 din, ako delajo sami, 230 
din, ako delajo z enim pomočnikom, in 
440 din, ako delajo z dvema pomočniko
ma. V prim eru, da mali obrtnik, ki de
la sam brez pomočnikov, ne dela celo 
leto dni, naj se mu na prošnjo pavšal 
zniža sorazmerno z dejanskim delom. 
Obrtniki, stari preko 60 let, naj se 
oproste pridobnine, ako ne zaposlujejo 
nobenega pomočnika. Obrtniške zborni
ce naj se oproste dolžnosti dajanja po
datkov davčnim oblastvom.

Glede skupnega davka na poslovni 
promet prinaša resolucija podrobne na
vedbe, kako se naj ta davek omili. P re
ureditev tega davka mora hkratu  obse
gati tudi luksuzni davek. Omiljenje teh 
davkov je potrebno, ker so obrtniki go
tovih strok s tema davkoma obremenje
ni v toliki meri, da ju  pri največjih n a
porih ne morejo plačevati. Konferenca 
tudi prosi m inistra za finance, naj opro
sti vodenja knjig obavljenega prometa 
vse obrtniške obvezance prometnega 
davka, katerih  prom et ne prekorači 2 
milijonov din letno.

Resolucija zahteva dalje preureditev 
ustanov delavskega zavarovanja v prav- 
cu decentralizacije in v zvezi s tem  lik
vidacijo osrednjega urada za zavarova
nje delavcev v Zagrebu, formiranje! 
novih samostojnih nosilcev delavskega 
zavarovanja kakor tudi vzpostavitev 
samouprav v vseh obstoječih ustanovah 
delavskega zavarovanja. Glede končne
ga stališča nasproti načinu preureditve 
ustanov delavskega zavarovanja naj se 
skliče nova konferenca delodajalskih 
in delojemalskih zbornic iz vse države.

Za pravično rešitev reorganizacije 
obrtniških združenj

Neopravičen razpust številnih obrtni
ških združenj, ki je med našim obrtni
štvom izzval veliko razburjenje, je po
vod številnim razpravam  in nestrpne
mu čakanju rešitve tozadevnih pritožb. 
Po naših inform acijah je prav m alen
kostno število onih združenj, ki svojih 
pritožb niso vložila, ker dejansko tudi 
niso imela povoda in bi reorganizacija 
njihovega področja bistveno ne mogla 
biti drugačna. Kakor rečeno, je  teh 
združenj zelo malo. 90 odst. prizadetih 
združenj pa je vložilo svoje pritožbe 
proti razpustu. Zal so nekatera združe
nja naredila formalno pogreško s tem, 
ko so svoje pritožbe vložila direktno na 
bansko upravo, namesto preko Zborni
ce TOI v L jubljani na naslov banske 
uprave. Zaradi tega se je zgodilo, da so 

j  njih pritožbe bile dostavljene Zbornici 
z enim dnem zakasnitve pritožbenega 
roka, čeprav so bile dejansko vložene 
več dni pred iztekom tega roka. Zbor
nica je vse te pritožbe gladko zavrnila. 
Ostale pravilno vložene pritožbe se bo
do morale obravnavati po uradnem  po
stopku. Ker pa je vprašanje reorgani
zacije obrtniških združenj medsebojno 
tako povezano, da se mora obravnavati 
v eni celoti za vsa združenja istočasno 
in nikakor ne ločeno za posamezna 
združenja, zato smatramo in upraviče
no upamo, da bodo uspela vsaj delno 
tudi ona združenja, ki so zagrešila prej 
omenjeno formalno pomoto, 

i Zveza obrtnih društev, ki si je  na- 
J  dela s tem vprašanjem  veliko in odgo- 
j  vornosti polno nalogo, se je z vso od- 
| ločnostjo zavzela za pravično izvedbo 
| reorganizacije obrtniških združenj in 
’ čeprav se ji od gotove strani delajo ve

like ovire in stavijo težke zapreke, ho
če pomagati po svojih močeh k hitrem u 
in uspešnemu zaključku tega vpraša
nja. Tako je poslala k m inistru trgovi
ne in industrije deputacijo, ki so jo se
stavljali njen predsednik g. Rebek Jo
sip te r g. Iglič in g. Urbas, katerim  sta

se pridružila še za svoja združenja g. 
Šabeder in g. Kumerc. Deputacija je 
bila sprejeta v petek 15. t. m. te r je v 
obširni spomenici obrazložila gospodu 
m inistru dejanski stan in mu navedla 
tudi krivice, ki so bile s to reorganiza
cijo prizadete našemu obrtništvu. Gosp. 
m inister je pokazal za zadevo veliko 
zanimanje ter obljubil odposlanstvu, da 
bo celotno vprašanje dal raziskati po 
podrejenih mu referentih  in da bo tež
njam  in željam slovenskega obrtništva 
glede reorganizacije skušal v celoti 
ugoditi. Očividno je presenetila g. mi
nistra tudi vest, da obrtni odsek ljub
ljanske Zbornice že leto dni ni zasedal, 
kar je nerazumljivo ob današnjih tako 
važnih časih, ko so najbolj izpostavlje
ni ravno gospodarski interesi.

Delegacija je g. m inistra ob tej pri
liki tudi prosila, da se vendar že en
k ra t dokončno reši vprašanje sistema 
ljubljanske Zbornice. G. predsednik 
Rebek je g. m inistru izjavil, da je 
obrtništvo v Sloveniji glede vprašanja 
ločene ali skupne Zbornice že povsem 
apatično in da si edino želi, da se en
k ra t z merodajne strani naredi konec 
večni gonji tega vprašanja, kakšna naj 
bo ta Zbornica. Čeprav se skupina, ki 
jo zastopa on, ni odrekla mišljenju in 
prepričanju, da je sistem skupne Zbor- 

| nice edino pravilen in tudi uspešen za 
; gospodarski napredek vseh prizadetih 
I stanov, torej tudi obrtniškega, vendar 
j naj gospod minister, da se končno pre- 
j ide že enkrat to trenje in da možnost 
I pozitivnemu delu v gospodarskih vpra- 
| šanjih, ki se nanašajo na obrtništvo, 

odredi način sistema ljubljanske Zbor
nice, pa bilo to tudi, da vpostavi samo
stojno obrtniško Zbornico.

Na ta  izvajanja je g. m inister delega
ciji sporočil, da nima od nikogar iz 
Slovenije do danes kakršnegakoli pred
loga ali zahteve o ustanovitvi ločene 
Zbornice. Dodal pa je še, da je on od
ločen zagovornik sistema skupnih
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2bornic, ker sm atra, da mora biti go
spodarstvo, če hoče uspešno napredo
vati, močno povezano med seboj in za
radi tega dejstva ne bo nikdar dopu
stil, tako v Vojvodini kakor tudi V 
Sloveniji, da bi se ustanovila ločena 
•Zbornica. Ta odločna izjava gospoda 
ministra je vzbudila med navzočnimi 
<lani deputacije veliko presenečenje in 
začudenje, kako morejo potem sedanji 
borci za ločeno Zbornico zavajati slo
vensko obrtništvo, ko trdijo, da je  re
šitev tega vprašanja tik pred podpisom, 
in kakor je izjavil sam predsednik obrt
nega odseka Ogrin na Svečnico letoš

njega leta na nekem obrtniškem  zbo
rovanju v Celju, da je do ustanovitve 
ločene Zbornice samo še časa mesec 
dni, če že ne bomo isto dobili v treh 
ali celo že v dveh tednih. Od tedaj je 
poteklo že sedem tednov, pa se sedaj 
čuje iz ust gospoda ministra, da mu o 
tem vprašanju sploh ni ničesar znano. 
Hvaležni smo g. m inistru za to njego
vo izjavo, te r obenem prepričani, da bo 
demagoškim zavijanjem gotovih ele
mentov, ki jim  je interes nesloga in 
brezdelje v obrtniških vrstah, kmalu 
odklenkalo.

Razne cvetke iz poslovanja predsednika 
obrtnega odseka ZTOI v Ljubljani

IZ LJUTOMERA:
Združenje tesarjev v Ljutomeru je 

XII. preteklega leta na svojem red
kem letnem  občnem zboru izvolilo za 
Predsednika g. Kukovca Slavka ml. iz 
■Celja te r istočasno sklenilo prenos se
deža Združenja iz Ljutom era v Celje. 
Ta sklep je bil izveden na zakonit na
čin in v smislu pravil združenja.

Zadevni sklep in pravila je Z druže
nje takoj po občnem zboru poslalo v 
potrditev Zbornici za TO I v Ljubljani 
kot nadzorni oblasti.

Za odgovor pa je imenovano Z dru
žen je  prejelo odlok Zbornice TOI, s 
katerim  se Združenje tesarskih m oj
strov v Celju razpušča in priključi 
Združenju tesarjev v Ljubljani.

Tudi o tem  odloku ni sklepal obrtni 
odsek Zbornice TO I v Ljubljani. Skraj 
ni čas je že, da se preneha s takimi me
todami. O brtniki v tako resnih časih 
ne potrebujem o nobenega diktatorja, 
ki bi nam  vsiljeval take novosti, pač 
pa potrebujem o vsestransko požrtvo
valnega in doslednega vodnika, ki bi 
•znal vedno ob vsaki priliki in času de
lati na napredku celokupnega obrtn i
štva in ne m orda samo za interese do
ločene skupine.

IZ RIBNICE IN VEL. LAŠČ NAM 
POROČAJO:

O brtništvo iz sodnih okrajev Vel. 
Lašče in Ribnica se je sporazum no do
govorilo in predlagalo obrtnem u odse
ku v svrho zadostitve znane odredbe 
-ministrstva trgovine in industrije gle
de  reorganizacije združenj, da bi se za 
ta  okoliš izvedla reorganizacija zdru
žen j v tem  smislu, da se ustanovi za 
področje sodnega okraja v Vel. La
ščah eno skupno združenje in za pod
ročje sodnega okraja v Ribnici drugo 
skupno združenje. O tem predlogu je 
■obrtni odsek” Zbornice TO I v Ljublja-

Eksistenčni boj krojačev
in šivilj v Mariboru

V ponedeljek 26. februarja t. 1. se je 
vršil v Gamrinovi dvorani v M ariboru 
redn i letni občni zbor združenja k ro 
jačev  in sorodnih obrtov, katerega se 
j e  udeležilo lepo število združnega 
•članstva.

Občni zbor je vodil predsednik zdru 
žen ja  g. Reichar, ki je  v uvodu po
zdravil skupščino in se spomnil pre
minulih članov gg. Vidovič Stanka i ’i 
Sajko  Antona. N ato  je podal obširno 
poročilo o poslovanju združenja v po
slovnem letu 1939, zlasti pa se je do
taknil vprašanja položaja krojaške in 
šiviljske stroke, ki se mora prav zad
nja leta boriti za svoj eksistenčni ob
stan ek  z ozirom na razpaslo nm,- t 

osobito napram  / li m ari
borski moški kaznilnici, v kateri se za
posluje nad 50 si' u V za krojaška 
dela.

To veleindustrijsko podjetje, ki je 
oprem ljeno z vsemi m odernim i tehn ič
nim i pripomočki globoko reže v meso 
legalnemu obrtniku davkoplačevalcu. 
Kaznjenci naj bi se zaposlili za druga 
težka dela kot so n. pr. reguliranje rek 
in  cest, kvečjemu tudi za izdelavo era- 
ričnega oblačila. N ikakor pa ne gre 
d a  ti ljudje engro producirajo ir,

civilna oblačila za državno 
uradništvo itd. To delo spada izključ
no v področje legalnega krojača dav
koplačevalca, ki je na vseh koncih in 
krajih obrem enjen z raznimi javnimi 
dajatvam i. Vprašam o se, kako naj za
dostim o zahtevam  države in drugih

ustanov, če se nam prav n<i državne 
ustanove odjeda kruh. O dkod naj vza
me mali obrtnik vse potrebno za do
stojno preživljanje svoje družine? Z a
to ni čuda, da legalno obrtništvo dan 
za dnem postaja bolj apatično in ob
tožuje svojo usodo zaradi takih poja
vov. N ujno je potrebno, da m erodajni 
činitelji napravijo v tej stvari že en
kra t red.

N adalje je predsednik združenja 
raztolmačil članstvu spremembo davč
ne zakonodaje, zlasti glede pavšaliza- 
cije malih obrtnikov po novih predpi
sih. Obvestil je dalje skupščino, da je 
v smislu m inistrske odredbe Zbornica 
za TO I v Ljubljani razpustila nad sto 

i obrtnih združenj radi reorganizacije 
istih in spojitve v večja skupna in s tro 
kovna združenja. Mnoga od teh razpu
ščenih združenj imajo lepe tradicije, 
saj obstojajo nekatera že 50, da celo 
80 let. Večina teh združenj je vložila 
pritožbe odnosno proteste na bansko 
upravo iz razlogov, ker se jih ni raz
pustilo v smislu določb pravkar ome
njene m inistrske odredbe.

Združenje krojačev v M ariboru si
cer ni prizadeto, vendar se je iz so
lidarnosti priključilo z odobravanjem  
k združenjem, ki so se pritožila te r za
vzelo stališče, da se m orajo predm etni 
odloki Zbornice za TO I v Ljubljani 
razveljaviti. Ob tej priliki je predsed
nik omenil, da so naši mali obrtniki 
utrpeli lansko leto veliko škodo, ker 
so morali svojim pomočnikom ob pri

ni sklepal in zaključil, da se ga sp re j
me in potrdi. Res je tudi zbornični 
urad ta sklep obrtniškega odseka iz
vedel ter odredil, da se v določenem 
roku skličeta skupščini, ki naj izvoli
ta novi upravi in ki naj takoj pristopi
ta k nujnem u in prepotrebnem u delu.

Močno so nas pa presenetili odloki 
Zbornice TOI, s katerim i se razpušča
jo ta, po Zbornici sami na novo usta
novljena združenja in ki odrejajo, da 
se mora vse obrtništvo obeh sodnih 
okrajev priključiti skupnemu združe
nju v Kočevju. Res, da je Kočevje se
dež sreskega načelstva, vendar imajo 
obrtniki bore malo opravka v Kočev
ju. Saj je znano, da se pota, ki so zve
zana s stroški hočejo izkoristiti tudi 
s prim ernim i ugodnostmi. G ospodar
sko življenje teh krajev pa absolutno 
gravitira k Ljubljani, in bi bilo naše
mu obrtništvu mnogo bolj ustreženo, 
če bi predsednik obrtnega odseka tudi 
o takih okolnostih vodil malo računa.

IZ STIČNE NAM POROČAJO
Mi obrtniki iz sodnega okraja V iš

nja gora imamo svoje združenje v Stič
ni, ki je ves čas svojega dolgoletnega 
obstoja vzorno in uspešno delovalo na 
napredku našega članstva. N e vemo pa 
za vzrok in pogreške radi katerih je 
tudi naše združenje predsednik ob rt
nega odseka brez vsakega povoda raz
pustil in odredil, da imamo pristopiti 
k Združenju v Litijo, k jer je sedež 
našega sreskega načelstva. Tako se bo
mo, hvala Bogu, po zaslugi tega obrtn i
škega veljaka morali mi obrtniki iz 
sodnega okraja V išnje gore voziti na 
skupščine združenja in radi drugih po
slov, ki so v zvezi z združenjem  preko 
Ljubljane v Litijo, kar je seveda zdru
ženo z veliko večjimi stroški in zamu
do časa. Tudi prav! Bomo pa tozadev
ne račune predtožili predsedniku O gri
nu, ki nam bo kril te odvišne izdatke.

liki orožnih vaj redno izplačevati me
zde. Tudi topogledno je  treba zaščititi 
obrtnike.

Iz tajniškega poročila je razvidno, da 
beleži združenje 224 združnih članov in 
sicer: 101 moških krojačev, 76 kroja- 
čic, 20 m odistinj, 15 šivilj perila, 5 pro
stih obrtov, 2 obrtnici za izdelavo dež
nikov, en bandažist in rokavičar, en 
izdelovalec steznikov in pasov, en iz
delovalec um etnih cvetic, en izdelova
lec odej in en obrtnik, ki vodi prikro- 
jevalni atelje. Združenje je v pretek- 

| lem letu zaposlovalo 284 pomočnikov 
j  in pomočnic. V ajencev pa izkazuje 

združenje 180. V preteklem  letu je bi
lo oproščenih 45 pomočnikov in po
močnic in sicer 13 krojačev, 25 kroja- 
čic, 3 za šivanje perila in 4 m odistinje.

Kar se tiče splošnega adm inistrativ
nega poslovanja beleži zadružna upra
va dovolj plodonosnega dela, zlasti na
pram  nadrejenim  uradom  in oblastem. 
Združenju je bila vsestransko naklo
njena obrtna oblast zlasti v pogledu 
šušmarstva, za kar ji gre javna zahva
la.

Združenje je lansko leto prav lepo 
gospodarilo, saj je imelo 26.165 din do
hodkov in 25.501 din izdatkov, tako da 
ima prem oženja z inventarjem  36.500 
din. Tudi proračun v višini 17.500 din 
je bil soglasno sprejet.

Ob zaključku se je oglasil tudi za
stopnik organizacije krojaških pomoč
nikov in je apeliral na m ojstre  in moj
strice za povišanje mezd z ozirom na 
rastočo draginjo. Mnoga druga podjet
ja  in posamezna obrtniška združenja 
so z globokim razum evanjem  in uvi
devnostjo sledila temu razvoju dviga 
cen, zato naj tudi krojaška stroka to 
pogledno ne zaostaja.

Gospod Kelc je k tem izvajanjem  
pripomnil, naj se izvoli odsek, ki naj 
na eni izmed prihodnjih sej o tem 
vprašanju razpravlja. Predsednik zdru
ženja je pojasnil, da se je  o zadevi že 
razpravljalo na zadnji zadružni seji, 
ter prosi občni zbor, da topogledno po
oblasti upravo odnosno za to izvoljeni 
odsek, ki naj najde zadovoljiv izhod 
v prid delodajalcu in delojemalcu.

Vesela vest za m ariborske obrtnike. Me
stno poglavarstvo v M ariboru je  dobilo od 
zbornice za TOI v L jubljani poročilo, ki 
bo prineslo vsem m ariborskim  obrtnikom  
veselo presenečenje. Trgovinsko m inistr
stvo je obvestilo zbornice, da je  trgovinski 
m inister energično zahteval od pravosod
nega m inistra rešitev vprašanj obrtnih del 
v kaznilnicah. Pravosodni m inister je  že 
dal podrejenim kaznilnicam nalog', da se 
delo v kaznilnicah prilagodi obrtnem u za
konu. Tako bo m orala sedaj tudi m aribor
ska kaznilnica prenehati z obrtnim  delom 
za zasebnike, katere je sedaj v veliki me
ri izvrševala.

Josip Ambrožič 
60 letnik

V Ljubnem na Gorenjskem je praz
noval te  dni svoj šestdesetletni življenj
ski jubilej po vsej dravski banovini do
bro znani podjetnik g. Josip Ambrožič.

Ker je  v zgodnji mladosti izgubil oče

ta, je moral opustiti študiranje. Izučil se 
je ključavničarstva ter se oprijel izde
lovanja gredež, nad 200 let stare hišne 
obrti. Njegovi izdelki so poznani po 
vsej državi ter so našli odjemalce tudi 
izven nje. Kmalu po vojni si je toliko 1 
opomogel, da je odprl trgovino z usnjem ; 
ter si z marljivostjo in varčnostjo 
ustvaril prav lepo podjetje.

Dobršen del svojih moči in izkušenj 
pa je posvetil zlasti napredku gorenj
ske vasi in javnim vprašanjem. Živah
no se udejstvuje še danes v političnem 
življenju te r ga po pravici imenujemo

nosilca napredne misli v Ljubnem. 2e 
leta 1903. je  ustanovil gasilno društvo, 
ki mu načeluje še danes. K napredku 
domače vasi je  zlasti mnogo doprinesel 
za časa županovanja, ko je  z ureditvijo 
cest in potov omogočil tudi izletnikom 
poset lepega Ljubnega.

Zlasti pa je bil m arljiv in nepogreš
ljiv delavec v obrtniških organizacijah. 
Vedno je kot dober obrtnik znal naj
bolje svetovati in pomagati tistim, ki 
so iskali pri njem  sveta in pomoči. Prav 
posebno pa ga cenijo stanovski tovari
ši, saj je kot član Zbornice TOI v Ljub
ljani neštetokrat spregovoril v zaščito 
pravic obrtniškega stanu. Deloven in 
m arljiv kot je vedno bil, je  tudi še da
nes, zlasti pa se kot član uprave Zve
ze obrtnih društev bori za napredek in 
pravice slovenskega obrtništva.

K lepemu jubileju mu iskreno česti
tamo z željo, da bi v krogu svoje dru
žine preživel še mnogo srečnih let.

Zadoščenje pred sodiščem
Svoj čas je  neka skupina o zadevi 

okrog združenja fotografov v L jublja
ni in njegovega predsednika dvignila 
v naši širši javnosti precej prahu. Z la
sti so se naslajali in na široko razpisa
li o njej »Slovenec«, »Slovenski o b rt
nik« in »Slovenski delavec«. N a sk ra j
no žaljiv način je »Slovenski delavec« 
napadel tedanjega predsednika zdru
ženja fotografov g. Hugona Hibšerja. 
Stvar je šla tako daleč, da se je obrav
navala tudi pred sodiščem, k jer je do
bil g. Hugo H ibšer popolno zadošče
nje. Zadeva je bila nam reč ta, da se 

J  je pri združenju fotografov pri pola- 
j  ganju praktičnega m ojstrskega izpita 
| pobiralo od vsakega kandidata prispe

vek 150 din za porabljeni material in 
za povračilo izgube časa. O krajno so
dišče pa je s sodbo z dne 3. II. 1940 
IV. b P 406-39-5 razsodilo, da se tož- 
beni zahtevek: Obtoženec H ibšer H u
go je dolžan plačati tožitelju Kocmur
ju M arjanu znesek 130 din ter m u.po
vrniti pravdne stroške te pravde — za
vrne, torej je razsodilo v prilog pred
sednika združenja g. H ibšerja Hugona. 
Obrazložitev spodaj navajam o:

Tožitelj zahteva od toženca vrnitev 
zneska 130 din, ker je prišel do tega 
presežka brez vsakega naslova in pred
loga, da se tožbenemu zahtevku ugo
di. Tožitelj navaja, da mu je ob m oj
strskem  izpitu Zbornica za T O I v Ljub 
ljani določila za izpitnega m ojstra to 
ženca, ki je zahteval 150 din izpitne 
takse, dočim je v smislu zakona o obr- 
tih služba izpitnega m ojstra častna, 
da ne sme za svoje delo od kandidata 
ničesar zahtevati, da je izpit brezpla
čen. Trdi, da je toženčevo postopanje 
proti dobrim  šegam in običajem v pro
metu, da je toženec užalil tožiteljevo 
stisko, da mu je moral plačati zahteva
ni znesek, če je hotel napraviti izpit, 
ker bi se bil izpit zavlekel, če bi tega 
zneska ne plačal. Toženec, da je radi 
tega prišel do presežka 130 din brez 
vsakega naslova, dočim mu 20 din to
žitelj prizna kot odškodnino za porab
ljeni material.

Toženec zanika, da bi bil zahteval od 
tožitelja znesek 150 din kot izpitno 
takso za službo izpitnega m ojstra in 
trdi, da je ta znesek zahteval le za 
prepustitev delavnice z inventarjem  in 
za fotografski material, ki ga porabi 
m ojstrski kandidat pri izvršitvi p rak
tičnega dela za izpit te r predlaga da 
se tožbeni zahtevek zavrne na stroške 
tožitelja.

Zbornica za TOI v Ljubljani je na 
sodno zaprosilo sporočila, da je zbor
nična izpitna komisija določila delav
nico toženca tožitelju za izvršitev de
la, da glede odškodnine za prepustitev 
delavnice in m ateriala prepušča Z bor
nica, odnosno zbornična komisija do
govoru med lastnikom  delavnice in 
kandidatom ; da je v pozivnici k izpi
tu, ki jo je dobil tudi tožitelj izrecno 
določeno: Vsi stroški, ki so zvezani s 
praktičnim  izpitom, gredo na račun 
kandidata in jih je poravnati v delav
nici m ojstra pred teoretičnim  izpitom 
— in da se tožitelj niti pri predsedni 
ku komisije niti pri Zbornici ni pri
tožil radi zahteve toženca.

Po podatkih tega sodišča je tedaj 
ugotovljeno, da toženčev zahtevek na 
plačilo 150 din ni bil izpitna taksa, 
temveč odškodnina za porabo delav
nice, inventarja in materiala, ki jo je
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bilo treba tožitelju plačati po dogovo
ru s tožencem  v smislu navodil Z bor
nice za TOI. Po izpovedi priče K otarja 
S taneta je  tožitelj imel priliko po za
vrnitvi plačila izbrati si drugo delav
nico; se tudi odstranil pa zopet vrnil 
k tožencu in plačal 150 din kakor osta
la dva kandidata, od katerih  eden je 
bil priča sam. Priča izpove, da so vsi 
trije  kandidati že prej vedeli, da bo
do morali plačati 150 din za vršitev 
praktičnega dela pri m ojstr. izpitu.

M nenje izvedencev o višini odškod
nine ni enotno, vendar pa njihovo 
m nenje ne izključuje niti ne onemogo- 
čuje svobodnega dogovora.

Toženčevo postopanje torej ni proti 
dobrim  šegam in običajem  v prom etu 
in ni prišel do zneska 130 din brez na
slova, zaradi česar tožiteljev zahtevek 
ni utem eljen.

Izrek o stroških odpade, ker jih to
ženec ni zaznamoval.

XIII. redna letna skupščina delničarjev 
Zanatske banke v Beogradu

V nedeljo 17. t. m. je bil v Beogradu 
XIII. zbor delničarjev Zanatske banke 
kraljevine Jugoslavije. Zbora se je  ude
ležilo nad 400 delničarjev, med kateri
mi smo opazili tudi večjo skupino iz 
Slovenije. Zborovalci so z zanimanjem 
in odobravanjem  sprejeli poročila upra
ve, ki so ponovno pokazala v koliko 
korist in pomoč je obrtništvu ta  njego
va velika denarna ustanova. Iz izjav 
posameznih govornikov je  bilo čuti la
skave pohvale, sem in tja  tudi kritika, 
ki pa je bila le delno upravičena.

V imenu slovenskih delničarjev je 
govoril g. Josip Rebek, ki je med dru
gim tudi konkretno predložil sledeča 
dva predloga, z izvedbo katerih  bi se 
banka še jačje okrepila med našim 
obrtništvom.

Člen 88. zakona o državnem računo
vodstvu predpisuje, da se morejo ga
rantna pisma denarnih zavodov spre
jeti samo kot začasne kavcije za licita
cije. Ako se odda posel licitantu, ki je 
položil tako kavcijo, mora isto zame
njati za eno izmed kavcij, ki so nave
dene v točkah 1, 2, 3 tega člena, a to 
so: gotovina ali vrednostni papirji.

Po predpisih člena 7 zakona o našem 
zavodu, se banka ne sme baviti s špe
kulativnim i posli, pa zaradi tega, razen 
za račun rezervnih fondov, ne more za 
lastni račun kupovati vrednostnih pa
pirjev. Tako ona v nasprotju s privat
nimi denarnimi zavodi ne more za od
govarjajoče pokritje posojati obrtni
kom vrednosti, ki so jim potrebne za 
založitev definitivnih kavcij.

To stanje obrtnikom  onemogočuje, da 
bi tako tipičen bančni posel opravljali 
preko svojega zavoda. Zakaj? Za izda
jo garantnega pisma morajo namreč 
dati banki isto kritje, kot za posojilo, 
to je bianko akcept z dvema žirantoma 
odnosno s hipoteko. Kdo si bo delal ta 
ke stroške, da bo prejel samo polovico 
tega, kar rabi in je pri tem primoran, 
da drugo polovico išče pri drugem de
narnem  zavodu, katerem u mora zopet 
dati k ritje  in s tem plačati seveda tudi 
nove stroške za menice itd.

Obrtnik lahko napreduje samo tedaj,

če dobi delo. Poznane so formalne in 
m aterialne težkoče, ki so v zvezi s pre
vzemanjem javnih del. Poznane pa so 
tudi zapreke, ki onemogočujejo m ale
mu obrtniku prevzem javnih del.

Ena od največjih težkoč za prevze
m anje del na javnih licitacijah je pre
skrba s potrebnim i kavcijami. Zaradi 
tega sem mnenja, da bi zakonodajalec 
m oral prav našemu zavodu omogočiti, 
da bi mogel obrtnikom pomagati pri 
udeležbi javnih del s tem, da se po njem 
izstavljena garancijska pisma upošte
vajo kot definitivne kavcije. Zanatska 
banka je tista, ki najbolje ve, kate
rem u obrtniku se sme zaupati in dati 
garancijsko pismo, a država po drugi 
strani zopet ve, kaj je Zanatska banka. 
S sodelovanjem same države je bila 
ustanovljena, pa bi bilo logično, da ji 
ista omogoči, da v vsakem pogledu vrši 
svoje poslanstvo za dvig tako važne pa
noge narodnega gospodarstva, kot je 
obrtništvo.

Zaradi tega sem mišljenja, da se naj 
na osnovi teh in sličnih argumentov v 
finančnem zakonu za proračunsko leto 
1940-41 izposluje možnost uzakonitve 
tozadevne dopolnilne odredbe k pred
pisu člena 88 zakona o državnem knji
govodstvu, ki bi odgovarjala našim tež
njam  in zahtevam.

Naj še omenim, da bi taka rešitev 
mnogo koristila tudi našemu zavodu, 
ker bi se na ta način razširil delokrog 
njegovih poslov, te r obenem povečal za
služek. To povečanje zaslužka bi pa zo
pet koristilo obrtništvu samemu, ker bi 
isti vplival na obrestno politiko našega 
zavoda.

Mestna občina ljubljanska sprejema 
pri razpisih javnih del in dobav za za
časne in definitivne kavcije vložne 
knjižice Mestne hranilnice ljubljanske 
in Hranilnice dravske banovine. Prav 
tako postopa OUZD, ki sprejema tudi 
vložne knjižice drugih solidnih denar
nih zavodov, ki niso pod zaščito.

Iz istih razlogov, ki sem jih navedel 
pri prvem mojem tolmačenju radi kav
cij, bi bilo važno, da se tudi knjižice 
vlagateljev Zanatske banke sprejem a

jo v navedene svrhe. Mnogo bi koristi
lo našemu zavodu tudi sledeče: P ri
sodnih licitacijah sprejem ajo •'sodišča 
za kavcije vložne knjižice Državne hi
potekarne banke in pupilarno varnih 
denarnih ustanov, to je občinskih h ra
nilnic. M išljenja sem, da naj bi sodi
šča sprejem ala v navedeno svrho tudi 
vložne knjižice Zanatske banke, kot 
ene izmed poldržavnih denarnih usta
nov.

Za svoja izvajanja, ki so jih navzoči 
z zanimanjem poslušali, je žel g. Josip 
Rebek močno odobravanje in prizna
nje. Dober vtis teh izvajanj je hotel po
kvariti nek gospod iz Ljubljane, ki je 
seveda navedel, da je lani padel, ali s 
svojim klavrnim  nastopom ni mogel 
pritegniti za svoja izvajanja niti zani
m anja zborovalcev. P ri nato sledečih 
volitvah je  bila z veliko večino izvolje
na uradna kandidatna lista. Podrobno
sti o denarnem poslovanju banke in 
njenem napredku bomo priobčili v p ri
hodnji številki.

Občni zbor Združenja kroja
čev In krojačite v  Ljubljani

Občni zbor združenja krojačev in 
krojačic te r sorodnih obrtov v Ljub
ljani se je vršil v nedeljo dne 3. m ar
ca 1940 v beli dvorani hotela Union. 
Bil je polno obiskan.

N a občnem zboru je  podal načelnik 
Z druženja gospod Može načelniško po
ročilo. Izčrpno je članstvu obrazložil 
najvažnejša določila o novih davčnih 
predpisih.

N ato  je poročal tajn ik  združenja o 
poslovanju in statistik i v združenju, 
nakar je podal blagajnik blagajniško 
poročilo.

O pomenu starostnega podpornega 
sklada je poročal njegov predsednik 
gospod Pučnik ter priporočal, da bi 
člani kar največ prispevali v s ta ro st
no podporni sklad, ki bo dne 1. ja 
nuarja 1941 pričel s poslovanjem  ter 
uresničenjem  svojega namena.

Svetnik Zbornice za T O I v L jublja
ni gospod Iglič Fran je pojasnil poslo
vanje obrtnega odseka Zbornice. P ri
poročal je zlasti, naj obrtniki oblačil
ne stroke zaupajo v sebe, v svoje delo 
ter si m edsebojno pomagajo.

Podpredsednik združenja gospod Je
lovšek je predlagal, da se v združenju 
ustanove strokovni odbori, ki naj im a
jo nalogo dvigniti nivo oblačilnih strok 
združenja.

Priporočal je tudi, da združenje pod- 
vzame vse potrebne korake na m ero
dajnih m estih, da se čimprej novelizi- 
ra § 219 zak. o obrtih. Dalje je p red 
lagal, da združenje dobavi strokovne 
časopise in žurnale, ki naj bodo član
stvu v zadružni pisarni na razpolago.

Gospod Sever Rudolf je iznesel pred

OUZD v Ljubljani opozarja 
d elo d a ja lce . . .

da so v prejšnjem  mesecu dostavljeni 
plačilni nalogi zapadli v plačilo. P ri
spevki morajo biti poravnani v osmih 
dneh po prejem u plačilnega naloga!

Za čuvanje pravice zavarovancev do 
pokojnine je potrebno, da so zavaro
valni prispevki dejansko plačani!

To opozorilo je smatrati kot opomin! 
P roti delodajalcem, ki ne bodo porav
nali prispevkov, mora urad  uvesti p ri
silno izterjavo brez predhodnega opo
mina. Urad izvršuje važne socialne 
dolžnosti, ki ne dopuščajo odlašanja

Um etno steklenje v svinec. — 
O kvirjenje slik, te r  vsa stek la r
ska dela izvršujem  po nizki 
ceni.
IVAN GAMBERGER
Ljubljana, Kolodvorska ul. 18.

AGA-RUŠE
ZDRUŽENE JUGOSLOVENSKE TVORNICE 
ACETILENA IN OKSIGENA D. D. -  R U S E

dobavlja OBRTNIŠTVU za AVTO
GENO V A R JEN JE najboljši KISIK 
v jeklenih valjih po 5 in 6 m 3, pod 
pritiskom  150 atm . Ta kisik je popol
nom a suh, brez škodljivih prim esi te r  
se dobavlja s čistočo 99%, k a r  je za 
tehniko avtogenega varjen ja  in re
zan ja  iz r e d n o  velike ekonomične 
važnosti. Jekleni kisikovi valji se 
m orajo uporabljati le s pomočjo po
sebnega r e d u č n e g a  v e n t i l a ,  
ki m ora b iti dobro konstru iran  in 
solidno izdelan. Te prednosti im a :

REDUČNI VENTIL » A  G A -R  U S E «  Z NAVZDOL OBRNJENIM  REGULIKNIM
VIJAKOM.

log, da se v združenju uvede delavni
ca, k jer bodo kandidati vršili delo za 
pomočniške in m ojstrske izpite.

N a občnem zboru se je obravnavala 
ludi reorganizacija obrtniških združenj 
ki jo je  izvedla Zbornica za TOI v 
Ljubljani. Čeprav imenovano združe
nje ni prizadeto, se kljub temu iz so
lidarnosti pridružuje vsem prizadetim 
združenjem , ki so vložila pritožbe na 
kraljevsko bansko upravo. N ikakor 
nam reč ne more dopustiti, da bi o ta
ko važnem vprašanju obrtn ištva odlo
čala ena oseba brez predhodnega zasli
šanja posameznih združenj.

Ljubljanski velesejem
Ljubljanski velesejem bo letos od 1- 

do 10. junija. Pokroviteljstvo je bla
govolil prevzeti N j. Vel. kralj Peter IL  
Gospod trgovinski m inister je priznal, 
tej prireditvi čisto gospodarski značaj„ 
uprava za zaščito industrijske svojine 
pa novim še nepatentiranim  izumom,, 
pravico prvenstva od dneva, ko bodo- 

, na tem  velesejmu razstavljeni. Deviz
na direkcija N arodne banke je odre
dila, da se m orejo plačila v inozem stvo 
za blago, prodano na velesejmu, oprav- 
dati na osnovi overjenja velejemske; 
uprave. Če je blago iz neklirinških d r
žav, se bo plačilo izvršilo v svobodnih 
devizah. Doslej je odobrena znižana 
voznina za posetnike velesejma v Ju
goslaviji, Bolgariji in Turčiji (azijske 
proge) 50°/o, v Italiji 30%, v Češko-mo- 
ravskem  pro tektoratu , Franciji. Grčiji,. 
Švici in Turčiji (evropske proge) 25%. 
V morski plovbi: na parnikih Zetske- 
plovidbe 50% popust, na parnikih Ja
dranske in Dubrovačke plovidbe ve
lja popust »razreda za razred« (II. za 
L, III. za II.); v donavski plovbi pa 
25%. V  vseh gori om enjenih državah 
se plača za prevoz razstavnega blaga 
v Ljubljano polna tarifa, po velesej
mu pa se vrača blago brezplačno. U de
ležbo na velesejmu je prijavilo že lepo' 
število domačih, pa tudi odziv ino
zemskih tv rdk  je zadovoljiv.

Vse cenjene naročnike »OBRTNIŠKE
GA KOLEDARJA 1940« vljudno napro
šamo, da čim prej nakažejo naročnino.

E K Z 3

II KREDITNO DRUŠTVO
M E S T N E  HRANILNICE LJUBLJANSKE
^dovolju je let posojila v tekočem računu, proti vknjižbi 

in poroštvu vsem kredita zmožnim osebam 
in tvrdkam.

Lastna denarna sredstva so znašala 31. dec. 1938 
Din 3,253.940.64, varnostni zaklad Din 1,215.350.— 

rezervni zaklad Din 1,183.820.— I

Z A H I U K A
K raljevine Jugoslavije  

A. D.
PODRUŽNICA LJUBLJANA 

Gajeva ulica 6 
TELEFON ST. 20-30

C E N T R A L A  B E O G R A D
GLAVNA PODRUŽNICA ZAGREB 

PODRUŽNICA SARAJEVO

Delniška glavnica Din 75,000.000.—
Udeležba države Din 30,000.000.—
Rezervni fondi nad Din 5,000.000.—

PODELJUJE
obrtnikom in obrtnim podjet
jem menična in hipotekarna po
sojila, kredite na tekoče račune 
in posojUa na zastavo državnih 
vrednostnih papirjev.

SPREJEM A
od vsakogar vloge na hranilne 
knjižice in tekoče račune po 
najugodnejšem obrestovanju.

U PR AVLJA
i m o v i n o in fonde obrtniških 
ustanov in organizacij.

IZVRŠUJE
najkulantneje vse ostale ban
čne posle.

O b r t n i k i !
V vašem  lastnem  interesu Je, 
da vse  svoje denarne posle iz
vršujete potom svojega denar
nega zavoda!

Urednik Miklič Anton — Za uredništvo in konzorcij odgovarja Josip Rebek — Tiska Narodna tiskarna (predstavnik Fran Jeran) — Vsi v Ljubljani


